
 جامعة البصرةطاريح الماجستير والدكتوراه في أاستمارة مستخمصات رسائل و 
 

إسراء عبدالرزاق حميد السامر اسم الطالب: كمية العموم              الكمية :   
أ.م.د محمد حمزة عباس   \أ.م.د صبيح داود محمد العطبي  اسم المشرف: عموم الحياة               القسم:   

الدكتوراه الشيادة:           زراعة الانسجة النباتية التخصص:   
:الأطروحةعنوان الرسالة أو   

 الاولي لنخيل التمر تقييم السمية النباتية والجينية لتراكيز مختمفة من الاوكسينات ومضادات التشوب في تكون الكالس
Phoenix dactylifera L.  صنف الحلاوي 

: الأطروحة أوممخص الرسالة   
 NAAو Dicambaو D-2,4و تراكيز مختمفة من منظمات النم تبرات جامعة البصرة لمعرفة تأثيرخاجريت ىذه الدراسة في م

صنف الحلاوي ودراسة تأثير المضادات الحياتية والمبيدات الفطرية في مؤشرات الكالس الاولي في الكالس الاولي لنخيل التمر 
, ممغم/لتر  5و 0( في Dicamba)و لترممغم / 01كيز يز نمو الكالس بالتر تحف ( فيD-2,4).بينت النتائج فشل الاوكسين 

أفضل النتائج وأشارت نتائج مؤشرات  ممغم/لتر 01( في التركيز Dicambaو)ممغم/لتر  51( بالتركيزD-2,4بينما أعطى )
( D-2,4كما سبب الاوكسين ) العالية( في التراكيز D-2,4الدراسة البايوكيميائية الى مقدار التمف الكبير الذي سببو )

 (.RAPDأضراراً في المؤشرات الجزيئية المدروسة في نمط ترحيل البروتينات ومؤشر) ممغم/لتر 011بالتركيز
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Abstracts of Thesis: 
The present study was conducted to evaluate the effect of different concentrations of  

the  growth regulators 2, 4-D; Dicamba and NAA on the induction of date palm (Phoenix 

dactylifera L.) primary callus Hillawii cv. in addition, several antimicrobial agents were 

selected to evaluate their morphological and biochemical impacts on the primary callus 

of date palm including the antibiotics, as well as, the fungicides. The results showed that 

the treatments with 2, 4-D at 10 mg/L and Dicamba at 1 and 5 mg/L did not stimulate 

any callus growth over the time of incubation on MS medium. the shortest period have 

been obtained with the low concentration of 2, 4-D (50 mg/L) and Dicamba (10 mg/L), 

Biochemical analysis of produced date palm primary callus revealed that the high 

concentration of 2, 4-D (100 mg/L)  led to a significant damage. The analysis of Protein 

profile and The results of RAPD marker analysis of the extracted genomic DNA form 

date palm primary callus revealed the genetic toxicity of 2,4-D in 100 mg/L 
 


